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Ostravské koleje začala brázdit tramvaj Škoda 39T
Tramvaj Škoda 39T poprvé vyjela z depa v Martinově, aby nabrala ve zkušebním provozu první pasažéry. Jela na trase
z Martinova do centra Ostravy. Lidé teď budou novou tramvaj, vyrobenou na míru pro Ostravu skupinou Škoda Transpor-
tation, vídat na lince číslo 4. Nová souprava už ujela 20 tisíc kilometrů ve zkušebním testovacím provozu bez cestujících
a se zátěží v průběhu října a listopadu. Až zkušební jízdy skončí a Drážní úřad udělí novému vozidlu Průkaz způsobilosti,
proběhne v únoru oficiální převzetí vozu Dopravním podnikem Ostrava (DPO) a jeho zařazení do běžného provozu.
Tramvaj Škoda 39T pak bude nasazena i na dalších páteřních linkách. V tuto chvíli má DPO objednáno 35 vozů zhruba za
1,7 miliardy korun. MAFRA

HOKEJ VE ŠPINDLEROVĚ
MLÝNĚ OPĚT ODLOŽEN
SPOLUORGANIZÁTOR JÁGR VĚŘÍ V USKUTEČNĚNÍ V ROCE 2022 STRANA 14

Svátek slaví: Ondřej

PCR testy zpět ve hře.
A teď i pro očkované
Domácí kontakt s nakaženým. Také očkovaní lidé budou muset nově po rizikovém setkání na PCR test.
Epidemie sílí. Očkování bude zřejmě povinné. Od 12 let. Registrace na třetí dávku se dnes spustí STRANA 4

Zásilky na
čas? Teď ne
Auta s jídlem. Dodávky
s pestrou skladbou krabic
všech barev a velikostí.
Republiku křižují kurýři.
Na konci každé trasy je
vždy nějaký příjemce.
Ti musejí být nyní trpěliví.
Blíží se Vánoce, nakládka
a vykládání zásilek
se zdržují a každé zpoždění
může zpochybnit důvěru
klientů ve včasné dodání
balíčku. STRANA 2

Pro migranty
Lilla Świerblewská, která
se hlásí k menšině
muslimských Tatarů, rok
poté, co si v Bialystoku
u hranic s Běloruskem
otevřela restauraci,
zmobilizovala svou
kuchyni, aby mohla
migrantům vařit a udělat
tak něco, co by podpořilo
její přesvědčení. STRANA 6

Když to pálí
Chladné dny a s nimi
i riziko prochladnutí
zvedají počty případů
infekcí močových cest.
Nejběžnější je zánět
močového měchýře,
který se pozná bolestivým
pálením a řezáním
v intimních
partiích. STRANA 12
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Auta s jídlem.
Dodávky s pestrou
skladbou krabic
všech barev a veli-
kostí. Republiku
křižují kurýři. Na
konci každé trasy
je vždy nějaký pří-
jemce. Ti musejí
být nyní trpěliví.

Znáte slavný film Trosečník
s Tomem Hanksem? „Dnes
bude zpoždění dvěminuty, zí-
tra čtyři, pak šest a nakonec
z nás bude pošta,“ zdůrazňu-
je herec svým podřízeným
v moskevské pobočce mezi-
národní kurýrní služby. Blíží
se Vánoce, nakládka a vyklá-
dání zásilek se zdržují a kaž-
dé zpoždění může zpochyb-
nit důvěru klientů ve včasné
dodání balíčku.

Hlavně že to dodáme
Mezi frekventované zasíla-

telské služby patří na konci
roku i rozesílání přání a drob-
nějších dárků. Praktikují to
především firmy, když pama-
tují na partnery a důležité zá-
kazníky. Kurýři vyzvedávají
obálky, dárkové balíčky, frek-
ventovaná jsou v tomto čase
vína i drahé destiláty.
„Loni se začínalo vozit bez

záruky doručení na čas tak
v půlce prosince. Letos to pla-
tí už od tohoto týdne,“ říká je-
den z pražských cyklokurý-
rů. Pokud si objednáte doru-
čení, musíte přijmout fakt,
že balíček dorazí sice ten
samý den, ale třeba dodání
do dvou hodin od objednání
zásilky se pravděpodobně do-
držet nepodaří. „Hlavní je,
aby zásilka došla, čekají nás
přeplněné batohy. Nabírat zá-
silky a vyhazovat na trase.

Čas už není kritérium číslo
jedna,“ dodává kurýr.

Čas letí a covid se neptá
U služby, která je sice za-

ložená na osobním převzetí
i následném předání v pře-
demurčeném čase, je toto ale
v předvánočních týdnech ob-
čas nemožné i pro sebedoko-
nalejší spediční systém. „Poš-
ta“ se svým způsobem stává
ze všech. Důvodů jsou tisíce
a určitě za ně nemůže sys-
tém, který mají zásilkové fir-
my nastavený, nebo lenost
kurýrů. Už dva roky si svou
daň vybírá hlavně covid.
Data, která internetové ob-

chody a doručovací služby
momentálně doporučují pro
reálné doručení vánočních
dárků, se pohybuje zhruba
kolempoloviny prosince. Jed-
ná se však jen o nejzazší mez
doporučení. V konečném dů-

sledku to znamená, že ze zbo-
ží objednaného třeba 17. pro-
since se nemusíte radovat na
Štědrý večer. Může dojít na-
příklad k výpadku přímo u vý-
robce. „My dostáváme termí-
ny, kdy lze čekat, že přijde
zboží průběžně, i na interne-
tu uvádíme spíše delší termí-
ny,“ říká prodavač v jednom
z kamenných obchodů velké-
ho řetězce s elektronikou. Či-
pová nouze zasáhla z jejich
sortimentu například pračky
a myčky. „Zákazník se musí
rozhodnout, zda si koupí pří-
stroj, který je právě na skla-
dě, nebo bude čekat na nejis-
tý termín,“ dodává prodavač.

Třetinu dárků odvezou
spediční společnosti
Myčka pod stromečkem le-

tos není sázkou na jistotu. Je
jedno, jestli zboží objednáte
u prodávajícího v obchodě

nebo si ho naklikáte na
webu. Už na sklonku léta
předpokládali internetoví
prodejci, že přibližně třetina
vánočních překvapení půjde
právě přes jejich portály.
Dá se předpokládat, že

i přes zájem o letošní Black
Friday (viz číslo na této strán-
ce) se ale hledáním dárků
bude většina lidí zabývat až
začátkem prosince. Asi pěti-
na nakupujících začne pátrat
po dárcích na internetu až
dva týdny před Vánoci. „Loň-
ské Vánoce trhaly rekordy,
alespoň co do počtu přeprave-
ných balíků. Pro lidi je
on-line nakupování stále oblí-
benější,“ říká Pavel Včela, ře-
ditel zásilkové služby GLS. Ne
všechny zásilky ale řeší spe-
diční firmy, někteří prodejci
mají i vlastní kamenné ob-
chody s možností osobního
vyzvednutí. PAVEL HRABICA

Je dvanáct a půl tisíce korun
hodně, nebo málo? Pro letoš-
ní Vánoce platí, že to bude
průměrná útrata na hlavu,
kterou jsme ochotni za dárky
a vše kolem Vánoc vydat.
Před pěti lety představova-

ly naše vánoční výdaje prů-
měrně osm tisíc korun. Loni
dvanáct tisíc korun. Letošní
útraty proto stoupnou jen
o malou částku. Podobně
jako v roce 2020 vládne mezi
lidmi obava z budoucnosti
a hlavně z neočekávaných vý-
dajů. Což souvisí především
se zdražováním energií a zvy-
šujícími se zálohami i doplat-
ky za elektřinu a teplo. I to je
důvod, proč by někteří rádi
odložili zaplacení dárků a dal-
ších výdajů na dobu až po
svátcích. Někteří prodejci,
především on-line obchodní-
ci, nabízejí odloženou pová-
noční platbu.
Letos třeba odloženou plat-

bu pomocí systému Mallpay
využije kolem devíti tisíc in-
ternetových obchodů. Odha-
dem bymohli Češi takto poří-
dit asi čtyři procenta dárků.
Ti, kdo tento způsob využijí,
mohou s placením počkat až
do čtvrtka 20. ledna 2022.
Téměř dvě třetiny lidí si do-

koncemyslí, že odložení plat-
by na začátek dalšího roku by
měla být standardní služba
ze strany obchodníků právě
v tomto ročním období. PH

V logistických centrech už mají fofr už několik týdnů. 2x MAFRA

Placení až poté? Proč ne

Black Friday

417
Také Česko má za sebou
Black Friday. Během uplynulé-
ho týdne Češi v počtu kliků
v on-line obchodech opět pře-
konali rekord. Jejich průměr-
ný počet za vteřinu dosáhl čís-
la 417. Statistiky vyplývají
z analýzy společnosti
vshosting, která poskytuje
profesionální hostingové služ-
by, a firmy Shopsys, jež reali-
zuje tvorbu e-shopů. MET

Naklikané Vánoce

13
Odhady vánočních útrat se
liší. Podle agentury Ipsos by-
chomměli letos na Vánoce vy-
táhnout z peněženky téměř
13 tisíc korun, přesně 12 700
korun. Největší podíl budou
představovat v této cifře dár-
ky, a to osm tisíc korun. Ostat-
ní utratíme za jídlo, nějakou
tu zábavu a také výzdobu.

40
Zatímco společnost GLS odha-
duje, že on-line bude nakupo-
vat dárky asi třetina lidí, pře-
pravní společnost 123kurýr je
odvážnější. Až 40 procent Če-
chů (ale i Slováků) bude spíše
klikat než brouzdat po klasic-
kých obchodech.

Dobré skutky
Dnešek patří na celém svě-
tě štědrosti a dobrým skut-
kům v rámci Giving Tue-
sday. V tento den se spojí
stovky milionů lidí a spo-
lečně budou konat dobro.
Jinak tomu nebude opět
ani v Česku, kde Giving
Tuesday již šestým rokem
iniciuje Asociace společen-
ské odpovědnosti. Na zna-
mení dobrých skutků bude
večer v barvách Giving Tue-
sday svítit Národní divadlo
a rozhledna na Petříně. MET

Doručit zásilku na čas?
Teď na to zapomeňte

Útraty. Dárky
bychom rádi
platili později
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Čtyřiadvacetiletého studenta
pátého ročníku jedné práv-
nické fakulty podezírají poli-
cisté z kyberšikany a podvo-
dů na internetu. Podle nich
pod různýmimužskými i žen-
skými jmény a profily lákal
z mužů i žen intimní snímky
a pak hrozil jejich zveřejně-
ním, pokud nedostane zapla-
ceno. Hrozil, že fotky rozešle
všem přátelům na sociálních
sítích a celé rodině. Je také po-
dezřelý z podvodů při inter-
netovém prodeji učebnic na
na jedné pražské univerzitě.
Na případu kyberšikany, je-

hož oběťmi se stali lidé z celé
republiky, začali kriminalis-

té pracovat loni v červnu. Teh-
dy se na ně obrátil 26letý
muž, který se na interneto-
vém portálu seznámil s údaj-
nou ženou a po krátké mailo-
vé konverzaci jí na její žádost
poslal své intimní fotky. Do-
šlo k vydírání a muž ze stra-
chu poslal 60 dolarů. Během
vyšetřování policie narazila
na další případy. Takovýmto
jednáním vyděrač například
poškodil 17 studentů z růz-
ných vysokých škol a přišel si
na 20 tisíc korun. Policie pak
v létě provedla v malé středo-
české obci razii. V domě naš-
la vše, co ji k obvinění studen-
ta vede. ČTK

Student vyděrač. Tvoje
intimní fotky pošlu dál

Na horách se chystají na nával sněhu, napadnout má 20 centimetrů
V Česku bude dnes místy opět vydatněji sněžit, na horách napadne kolem 20 centimetrů sněhu a v podhorských oblastech a na Českomoravské vrchovi-
ně mezi pěti až deseti centimetry. Zároveň bude foukat silný vítr, který může dosáhnout v nárazech rychlosti kolem 70 kilometrů v hodině a na horách
až 110 kilometrů v hodině. V kombinaci silnějšího větru a předpokládaných sněhových srážek se budou zejména od 600 metrů nad mořem tvořit sněho-
vé jazyky. Sdělil to Český hydrometeorologický ústav (ČHMÚ). Vydatnější sněžení meteorologové očekávají od dnešního rána od západu. Současně bude
zesilovat západní až jihozápadní vítr, který bude ve vyšších polohách tvořit sněhové jazyky. Jejich tvorba bude ustávat ve druhé polovině dne v Čechách
a později i na Moravě a ve Slezsku spolu s tím, jak sníh bude postupně vlhnout, uvedli meteorologové a doplnili, že v části severních Čech a na jižní Mo-
ravě bude vítr slabší než v ostatních oblastech Česka. Od silného větru vedle tvorby sněhových jazyků podle ČHMÚ hrozí také poškození stromů, způso-
bit může také menší škody na budovách. Motoristé by měli dbát zvýšené opatrnosti při řízení a lidé na horách by měli omezit túry a nevydávat se do
hřebenových partií. Snímek zachycuje počasí v Oderských vrších na Přerovsku. ČTK

Odkoupí chatu
spisovatele v Ker-
sku na Nymbursku.

Středočeský kraj definitivně
kupuje chatu a okolní poze-
mek po slavném spisovateli
Bohumilu Hrabalovi. Zaplatí
za to 9,9 milionu korun. Cí-
lem kraje je otevřít toto mís-
to veřejnosti a vybudovat ex-
pozici připomínající spisova-
telův život, tvorbu i vztah
k rekreační osadě Kersko.
Chata se v létě objevila v na-
bídce realitní kanceláře, pro-
dávající za ni požadoval
11,9 milionu korun. Při ná-
sledných jednáních se podaři-
lo cenu snížit. Opoziční zastu-
pitel Robert Bezděk poukázal
na to, že cena obvyklá v da-
némmístě by byla ještě nižší,
a to necelých šestmilionů ko-

run. Krajský radní pro kultu-
ru Václav Švenda ale namítl,
že objekt má nejen stavební,
ale také kulturně-historickou
hodnotu. Výslednou cenu po-
važuje za kompromisní a oce-
nil, že zájemci dali přednost
kraji před soukromými zá-
jemci. „Myslím, že jsme udě-
lali pro kulturu naší země ob-
rovský krok,“ řekla po včerej-
šímhlasování hejtmanka Pet-
ra Pecková. Následovat by
měl podpis kupní smlouvy,
odkoupení chatymá být uhra-
zeno ještě z letošního roz-
počtu. Nová expozice v Hraba-
lově chatě bude v plném pro-
vozu v roce 2024.
Návštěvníci si ale budou

moci chatu prohlédnout dří-
ve, například při tradiční
akci Hrabalovo Kersko. Expo-
zice by měla zahrnovat Hra-
balovy osobní předměty a po-
čítá se i s využitím takzvané
rozšířené reality, která pro-

story doplní o další zajíma-
vosti. Na pozemku zároveň
vznikne nový objekt se záze-
mím pro návštěvníky. Na pří-
pravě expozice a provozu se
mají podílet za kraj Polabské
muzeum a za ministerstvo
kultury Památník národního
písemnictví. Kersko je součás-
tí obce Hradišťko na Nymbur-
sku. Sousedé z chatové osady
byli Hrabalovi předlohou pro
knihu Slavnosti sněženek, po-
dle níž vznikl i stejnojmenný
film režiséra Jiřího Menzela.
Spisovatel chatu koupil
v roce 1965. Bezdětní Hraba-
lovi odkázali chatu souse-
dům.
Ještě v době, kdy ji realitka

nabízela, panovaly obavy, že
chatu koupí spekulant, který
ji bude chtít dál prodat za
mnohem vyšší peníze nebo ji
prodá někomu, kdo chatu
zbourá a velký pozemek za-
staví. ČTK a MAP

Zloděj bláznem
do autobusů
Podivný koníček přivedl
už podruhé do vězení
22letého mladíka. Přesto-
že nemá řidičský průkaz,

už od jinošského věku vy-
hledává odstavené autobu-
sy a vyráží s nimi na výle-
ty. Letos v létě mu však je-
den z nich nevyšel, při ne-
hodě zranil muže a ujel,
což mu vyneslo nepodmí-
něný trest. iDNES.cz

Hrabalova chata
je zachráněna

Krátce
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Česko čeká další
těžký krok. Epide-
mie sílí a mluví se
o nové povinnosti.
Jak ale přesvědčit
odpůrce očkování?

Denní počty potvrzených pří-
padů koronaviru v Česku se
po dvou dnech mezitýdenní-
ho poklesu vrátily k nejvyš-
ším hodnotám a potvrdil se
i první výskyt rizikové koro-
navirové varianty omikron
v Česku. Zesilují proto úvahy
o zavedení povinného očko-
vání proti covidu-19. Ústřed-
ní krizový štáb se shodl, že po-
vinně naočkovat by se měli
lidé nad 60 let a ve vybraných
profesích. Ústřední krizový
štáb se shodl, že vakcinace by
měla být povinná pro zdravot-
níky, sociální pracovníky, čle-
ny záchranného systému, ve
vězeňské službě, pro vojáky,
dobrovolné hasiče u někte-

rých jednotek a pro lidi nad
60 let. „Ministerstvo zdravot-
nictví by teď mělo navrhnout
příslušný návrh vyhlášky, na
šéfech sborů bude, aby pře-
svědčili o očkování své podří-
zené,“ řekl šéf Ústředního kri-
zového štábu Jan Hamáček.
Otevřela se nová vakcinační
centra. A to v Praze, Plzni
a Teplicích.

Vláda schválila obnovení
části programu státní podpo-
ry Antivirus (více v boxu úpl-
ně v pravo). Očkování považu-

jí členové vlády v demisi i zá-
stupci budoucí vládní koalice
za hlavní nebo i jediný způ-
sob, jak šíření viru zastavit.

Spolek Učitelská platforma
doporučil kvůli epidemii při-
pravit distanční formu matu-
rit. Zaměstnavatelé měli do
včerejška dokončit první kolo
testování neočkovaných pra-
covníků, které je povinné jed-
nou týdně. Firmy, živnostníci
i státní organizace používají
antigenní samotestovací sady,
stát na to přispívá. ČTK

inzerce

Dříve proti, teď už ji chtějí
Zájem o očkování se zvyšuje. Například zájem o posilující
dávku očkování proti covidu-19 se během podzimu
zvýšil, v listopadu o ni mělo zájem 73 procent lidí, což je
o šest procentních bodů více než v září. Vyplývá to z listo-
padové etapy průzkumu Život během pandemie. Český
červený kříž s úspěchem otevřel v Teplicích očkovací
centrum bez registrace (na snímku). ČTK

Všichni lidé od 12 let se
mohou ode dneška registrovat
na www.ceskoockuje.cz
k posilující dávce.

● Lidé očkovaní po významném
kontaktu s nakaženým, napří-
klad v domácnosti, budou
muset pátý až sedmý den po
kontaktu na PCR test. Do ka-
rantény ale před jeho negativ-
ním výsledkem dál nemusí.

● Podle některých odborníků se
dál šíří nákaza, protože nakažli-
ví mohou být i očkovaní lidé.
Bývalý národní koordinátor pro
testování Marián Hajdúch rea-
goval na zprávu o pozitivně
testované hlavní hygieničce
Pavle Svrčinové. Ta je očkova-
ná a neměla žádné příznaky
onemocnění. Řekl, že očkovaní
se musí testovat ihned. iDNES.cz

Mrtvých přibývá

635
Rychle přibývá úmrtí s covi-
dem-19, za poslední týden
zemřelo 635 lidí a počet úmr-
tí za dobu epidemie se blíží
počtu 33 tisíc. Na 100 tisíc
obyvatel za poslední týden
připadlo 1201 nově potvrze-
ných nákaz. V devíti krajích
je sedmidenní incidence vyšší
než 1000, nejhorší situace je
nadále na Olomoucku, násle-
duje Zlínský kraj. ČTK

Citát

O povinném očkování
by měly uvažovat
země Visegrádu,
tedy i Česko.
MILOŠ ZEMAN, PREZIDENT ČR

Pro firmy

29
Firmy s omezením výroby
a služeb kvůli epidemii budou
moct opět čerpat příspěvky
na náhrady mezd z programu
Antivirus. Znovu budou dostá-
vat 60 procent vyplacené ná-
hrady mzdy do 29 tisíc korun.
Pobírat ho můžou za období
od listopadu do konce února.
Vláda chce také podpořit živ-
nostníky, kteří přišli o výdělek
kvůli zavření vánočních trhů.

Obavy budí koronavirová va-
rianta omikron, kterou Světo-
vá zdravotnická organizace
(WHO) kvůli potenciálně vyšší
nakažlivosti zařadila mezi
znepokojivé typy viru. Výskyt
omikronuu ženy z Liberce po-
tvrdily testy (více v boxu
dole). Další členy skupiny
a také pasažéry z letadla pro-
věřují hygienici, podle šéfa
Ústředního krizového štábu
Jana Hamáčka na tom pracují
přednostně v pěti krajích.
Další případ omikronu se za-

tím neobjevil. Ode dneška je
Hongkong, kde se tato varian-
ta také potvrdila, přesunut
mezi země s velmi vysokou
mírou rizika s výrazně přís-
nějšími podmínkami pro pří-
jezd. Jan Pačes z Ústavu mole-
kulární genetiky Akademie
věd upozornil, že nová varian-
ta koronaviru je jiná. „Zajíma-
vá je tím, že vznikla z ničeho
nic. Vznikla na trošku jiném
místě a má trošku jinou sadu
mutací, než jsme očekávali,“
řekl České televizi. ČTK a MET

Test na covid-19 byl negativní.

● Člověk ze středních Čech,
který byl v kontaktu se ženou
z Libereckého kraje nakaže-
nou variantou omikron, má
negativní test na covid-19.
Řekla to mluvčí středočeských
hygieniků Dana Šalamunová.

● Jde o ženu z Libereckého
kraje, která se do Česka vráti-
la z Namibie přes Jihoafrickou
republiku a Dubaj, je očkova-
ná a má lehký průběh nákazy.

Kvůli variantě omikron musejí
Češi i občané zemí EU od
soboty po příjezdu z několika
jihoafrických zemí minimálně
na deset dnů do izolace.
Občané třetích zemí bez
oprávnění k dlouhodobému
pobytu v ČR mají vstup do
země zakázaný.

● U vzorků lidí cestujících
z celé Afriky, Hongkongu
nebo Velké Británie se
bude přítomnost omikronu
zjišťovat při PCR testech.

Očkování bude
zřejmě povinné

Tvrdší opatření. Očkovaní musí na testy

Omikron. Mutace
je tu z ničeho nic

Kontakt s nakaženou variantou omikron

Žádost prezidentů

Situace v našem regionu je
vážná a nová varianta korona-
viru ji může zhoršit, a proto
vyzýváme všechny, aby se
co nejdříve nechali očkovat
proti covidu-19, zní prohláše-
ní prezidentů V4.

● Například v Polsku je deva-
desát procent hospitalizova-
ných lidí bez očkování. Vel-
mi špatná čísla jsou na Slo-
vensku, které se muselo
před světem uzavřít.

Jako Rakousko

Zeman se připojil on-line
k summitu zemí Visegrádu.

● „Uvažujme podobně jako
Rakousko o povinném očko-
vání. Všichni politici se bojí
říci, že jediným řešením je
povinné očkování, protože
by ztratili hlasy. Já si to
mohu dovolit, protože já už
po 10 letech končím ve funk-
ci prezidenta,“ dodal prezi-
dent, který se covidem naka-
zil také, ale bez příznaků.
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„Myslel jsem, že
se mě covid netý-
ká,“ řekl muž, kte-
rý se už měsíc léčí
z těžkého stavu.

Petr Valenta z Markvartovic
na Opavsku se už měsíc léčí
v Městské nemocnici Ostrava
(MNO) z těžkého průběhu co-
vidu-19. Dva týdny z letošní-
ho roku si vůbec nepamatuje.
O život totiž otec dvou dětí
bojoval na ARO. Až na vyšší
tlak zdravý čtyřicátník nebyl
očkovaný. Nepatří mezi kla-
sické odpůrce vakcinace, ale
myslel si, že jeho se nemoc
netýká. Dnes už ví, že se mý-
lil, a pevně doufá, že Vánoce
prožije se svou rodinou. „Sko-
ro po dvou letech home
officu jsem začal zase chodit
do kanceláře, byl jsem neoč-
kovaný a bral jsem to tak, že

se mě ta nemoc ani netýká,
protože jsem byl vždycky tak
nějak izolovaný. A když to
tak řeknu, dveře byly zavře-
né a ono to přišlo oknem.
Dcerka covid přinesla domů
ze školní družiny, takže jsme
si to doma krásně předali,“
vzpomíná na začátek svého
boje o život Valenta. Žena
i dceraměly lehký průběh ne-
moci a syn koronavirus podle
výše protilátek zřejmě prodě-
lal zcela bez příznaků, tehdy
ho u něj testy ani nepotvrdi-
ly. „Musel jsem na test a už
před ním jsem tušil, že jsem
pozitivní, protože se dostavo-
valy první příznaky, 21. října
jsem měl pozitivní test, pak
už to nabralo rychlý spád,“
uvedl Valenta.
Nejprve se léčil doma, ale

onemocnění kromě dušnosti
provázely zažívací potíže spo-
jené se zvracením a průjmy.
„Tímto způsobem došlo vlast-
ně ke kolapsu celéhometabo-
lismu. Museli jsme pak už vo-

lat sanitku, protože to nešlo
ani udýchat,“ řekl Valenta.
Přesně před měsícem tak
skončil v městské nemocnici.
Převoz a následující dva týd-
ny, z nichž část byl v umělém
spánku, si nepamatuje, „Úpl-
ně čisté vzpomínky mám až
na to, jak jsem se probral na
ARO a byl pak převezen na
JIP. Žena tehdy do nemocnice
volala lékařům i třikrát den-
ně. Zpočátku byli zdrženliví,
protože ten stav byl opravdu
těžký a nikdo asi nechtěl rodi-
ně dávat falešné naděje. Byl

jsem na plicní ventilaci, mu-
seli mě polohovat a dělat vše
ostatní, co k léčbě na AROpat-
ří,“ řekl Valenta, který to, že
přežil, považuje za zázrak.
Prýmu to často říkali i samot-
ní lékaři.
„Škoda že si tady lidé nemo-

hou udělat exkurzi, třeba na
JIP nebo ARO, protože tam by
každý změnil názor. Je depre-
sivní, co se tam děje. Nebudu
nikoho přemlouvat, ať se jde
očkovat, je to každého roz-
hodnutí, jsme svobodná
země. Všichni se ohání tím,
že je to experimentální látka,
když se ale dostanete do sta-
vu, v jakém jsem byl, tak jste
rád, když vám třeba podají ex-
perimentální lék, abyste se
z toho dostal. Kdyby se dalo
na hromadu to, co domě léka-
ři vpravili, tak by si to každý
rozmyslel a dal by si tu jednu
dvě tři injekce,“ míní Valen-
ta. Zdůraznil, že všichni, kdo
o něj pečovali, odvedli skvě-
lou práci. ČTK

Petr Valenta ČTK

Předseda Pirátů a kandidát
naministra promístní rozvoj
(MMR) a digitalizaci Ivan Bar-
toš byl prvním možným čle-
nem nové vlády, který jednal
s prezidentem Milošem Ze-
manem. Muži se setkali v Lá-
nech a mluvili o digitalizaci,
stavebním zákoně nebo o do-
stupnosti bydlení. Podle Bar-
toše byla debata během
schůzky velmi konkrétní. Ze-
man byl podle něj „poměrně
přesně informován“. Mluvili
tak třeba o stavebním záko-
ně, o dostupnosti bydlení,
fungování státní správy a sa-
mosprávy a bavili se také
o tom, kam směřovat digitál-
ní transformaci. ČTK

inzerce

Pirát v Lánech.
Probrali plány

Citát

Neměli jsme žádný
zásadní rozpor.
IVAN BARTOŠ, ŠÉF PIRÁTŮ
A BUDOUCÍ ŠÉF MMR A DIGITALIZACE

Neočkovaný v těžkém
stavu. Covid nečekal
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Varšava se bojí
nemocí a parazitů,
o mrznoucí
běžence se
starají polští Tataři.

Lilla Świerblewská, která se
hlásí k menšině muslim-
ských Tatarů z východního
Polska, vždycky chtěla, aby
se migranti v její zemi cítili
jako doma.
Rok poté, co si v Bialystoku

u hranic s Běloruskemotevře-
la restauraci, zmobilizovala
svou kuchyni, aby mohla mi-
grantům vařit, a udělat tak
něco, co by podpořilo její pře-
svědčení, napsala agentura
Reuters.

Zavářky míří na hranici
Świerblewská v restauraci

Halva vaří masové kuličky
z krůtího masa v mrkvové
omáčce a kuře se zelenými fa-
zolkami, jídlo zaváří do skle-
nic a posílá charitativním or-
ganizacím, aby tak pomohla
migrantůmv lesích, kteří pře-
šli vmrazivých teplotách hra-
nici s Běloruskem. Polskými
lesy u východní hranice v po-
sledních týdnech bloudily
stovky migrantů, kteří přišli
z Běloruska. Podle humanitár-
ních organizací jich přinej-
menším 12 na hranici zemře-
lo. Mnoho migrantů trpí na

polsko-běloruském pomezí
zimou a nedostatkem jídla
a pití. „Sama sebe jsem se pta-
la, co bych v této situaci děla-
la. Pomohl by mi někdo? Pro-
tože nevím, jestli to zítra
nebo za několik let nebudu
já, kdo se ocitne v podobné si-
tuaci,“ řekla Świerblewská
agentuře Reuters. Podle ní je
motivací Świerblewské její
víra i příslušnost k polské
menšině Tatarů.

Na vepřové zapomeňte
Tatarští Lipkové jsou po-

tomky válečníků, které ve
středověku polští králové od-
měňovali za prokázané služ-
by při ochraně východní hra-
nice pozemky. Nyní tatomen-
šina poskytuje migrantům

na hranici jídlo a obstarává
pohřby těch muslimů, kteří
při pokusu o překonání hrani-
ce zahynuli. „Jako muslimo-
vé bychom měli pomáhat ne-
hledě na náboženství toho
druhéhonebo na to, odkud člo-
věk pochází. Měli bychom po-
máhat těm, kteří to potřebu-
jí,“ uvedla Świerblewská. Její
jídlo neobsahuje v souladu
s její vírou žádné vepřové
maso. Świerblewská ho rozvá-
ží lidem do lesů ve spolupráci
s humanitární organizací, jež
svou činnost koordinuje s cha-
ritou ortodoxní církve z příhra-
niční obce Siemiatycze.

Bez rozdílu náboženství
Poláky majitelka restaura-

ce vyzvala, aby se nebáli po-

máhat, a dodala, že podpořit
migranty je klíčové tváří
v tvář zhoršujícímu se rozdě-
lení společnosti, za které po-
dle ní může polská národ-
ně-konzervativní vláda.
Polsko, které je převážně

katolické a národnostně ho-
mogenní, vede vláda strany
Právo a spravedlnost a jejích
partnerů. Její představitelé
odmítají migraci z Blízkého
východu a říkají, že migranti
s sebou mohou přinášet ne-
moci a parazity.
„Vytváříme kategorie lidí.

Neměli bychom rozdělovat
a označovat lidi na základě
jejich náboženství, národ-
nosti nebo orientace,“ dodala
restauratérka Świerblew-
ská. HAL a ČTK

Do Dakoty
Kontroverzní jezdecká so-
cha prezidenta Theodora
Roosevelta, kterou úřady
hodlají odstranit z pie-
destalu před budovou
Amerického přírodověd-
ného muzea v New Yor-
ku, našla konečně svůj
nový domov. Vztyčí ji
v plánovaném preziden-
tově muzeu, které vznik-
ne ve stejnojmenném
národním parku v Sever-
ní Dakotě. iDNES.cz

Závazek nové
berlínské vlády
Až 100 tisíc nových bytů,
posílení personálního sta-
vu policie a škol a také dů-
raznější ochranu klimatu
slibuje pro příštích pět let
nová berlínská vláda so-
ciálních demokratů SPD,
Zelených a postkomunis-
tické Levice. Uvádí to koa-
liční smlouva, kterou vče-
ra představila budoucí so-
ciálnědemokratická pri-
mátorka Franziska Gif-
feyová se zástupci obou
dalších koaličních stran.

Pohnutý osud
uprchlíka z KLDR
V Číně byl v neděli po
40 dnech na útěku dopa-

den Severokorejec, které-
mu se podařilo uniknout
z čínské věznice. Nyní
39letý muž byl odsouzen
k vězeňskému trestu ve
městě Ťi-lin poté, co
v roce 2013 ilegálně pře-
kročil hranice z KLDR do
Číny, následně kradl a po-
bodal ženu, která ho vidě-
la. Čínské úřady vypsaly
odměnu za informace ve-
doucí k dopadení vězně,
kterou postupně zvýšily
až na 700 tisíc jüanů,
2,5 milionu korun.

Z Rakouska přišla
pozitivní zpráva
Írán a Rusko včera uvedly,
že ve Vídni znovu začala
jednání o oživení jaderné
dohody mezi Íránem a svě-
tovými mocnostmi. ČTK

Lilla Świerblewská (vpravo) připravuje zavařeniny. FACEBOOK

Nenápadní muslimové

Lipkové jsou blízcí příbuzní
Turků, Kazachů či Uzbeků.

● Jejich počet se odhaduje na
12 tisíc, žijí v Polsku, v Litvě,
v Bělorusku. Usazovali se
zde již od 14. století.

● Uchovali si islámské vyzná-
ní, ještě na počátku 20. stole-
tí používali arabské písmo.

● Mezi Lipky se řadil herec
Charles Bronson nebo
spisovatel Henryk Sien-
kiewicz.

Velké hity,
dvě děti,
čtyřicet let
Americká popová hvězda
Britney Spearsová zažila
ve svém životě strmou ces-
tu na vrchol slávy. Stala se
idolem teenagerů a vyslou-
žila si přezdívku „princez-
na popu“. Její první hit
Baby One More Time při-
šel již v roce 1998. Po
úspěšném období však
následovala dekáda plná
zvratů, debaklů i pokusů
o návrat. Novou kapitolu
ve svém životě začala letos
v listopadu, kdy soud po
téměř 14 letech zrušil opat-
rovnictví, které nad zpěvač-
kou měl její otec. Spearso-
vá, matka dvou synů, osla-
ví ve čtvrtek 2. prosince čty-
řicáté narozeniny. ČTK

Tajemná menšina
krmí své souvěrce

Číslo dne

50 000
Jednašedesátiletá žena z Ma-
rylandu v USA může říct, že
má opravdu štěstí ve hře. Ne-
dávno si koupila dva stírací
losy za pět dolarů, 110 korun,
na jeden z nich vyhrála hlavní
výhru 50 tisíc dolarů, 1,1 milio-
nu korun. To samo o sobě je
důvod k oslavě, ženě se však
podařilo vyhrát stejnou částku
od roku 2018 již potřetí. ČTK

Krátce

PROFIMEDIA





www.metro.cz SERVIS úterý 30. listopadu 2021 08

-1/3 °C2/6 °C3/7 °C0/4 °C

PÁTEKČTVRTEKZÍTRADNES

Počasí

„A můžete
vypustit
býky.“

VÁCLAV HOHOMAS
Facebook
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Doplňujte podle legendy vodorovně
a svisle stejná slova. Tajenka je
vodorovně i svisle.

1. plivat sliny
(expr.)

2. ženské jm.
(18. 11.)

3. mazáním
setřít

4. tajenka
5. odborník

v anatomii
6. žíněnka

v judu

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.40 Cestománie
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.05 StarDance XI ... kolem do-

kola
20.15 Škoda lásky
21.45 Cirkus Bukowsky (9/12)
22.40 Příběhy slavných...

Ladislav Smoljak
23.40 Případy detektivaMurdo-

cha XII
00.20 Kriminalista III
01.20 Zajímavosti z regionů
01.50 AZ-kvíz
02.15 Dobré ráno

15.50 Království divočiny: Úho-
řovec Hassův, Japonsko

16.20 Manu aMatěj na cestě
po jižní Itálii (7/10)

16.45 Divoká Aljaška (3/3)
17.40 Českemnakoňskémhřbetu
18.10 Afrikou letemsvětem (6/6)
19.00 Cyklotoulky
19.10 Křesťanský magazín
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Afrika
21.45 Můj život s Bohuslavem

Martinů
22.45 Sto divů světa II (12/13)
23.45 Pravda o útoku na Pearl

Harbor (1/2)
00.35 Ve jménu vlasti VIII (11/12)

15.55 KriminálkaMiami IV (16)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.30 Na lovu
18.25 Ulice (4162)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Piráti z Karibiku: Prokletí

Černé perly
Dobrodružná komedie (USA,
2003)

22.55 Víkend
23.55 KriminálkaMiami IV (15)
00.55 KriminálkaMiami IV (16)
01.45 Odložené případy VII (1)
03.00 Na lovu
03.45 Gympl s (r)učením ome-

zeným (48)
04.45 Novashopping

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Slunečná (145)

Kolik stojí zdraví. Seriál (ČR,
2020)

21.35 7 pádů Honzy Dědka
22.40 7 pádů Honzy Dědka
23.55 Ano, šéfe!
01.10 Policie v akci
02.10 Návrat komisaře Rexe X

(6)
Přetvářka. Krimiseriál (Rak./It.,
2009)

03.10 Jake a Tlusťoch IV (14)
04.10 Policie Hamburk IX (15)
05.45 Pohoda u krbu

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
15.00 Mixxxer Live
17.00 VÁNOČNÍ VÝHRY
18.00 Smartmania
18.05 CZ & SK
18.59 Nebuď dřevák, dej si

tělák
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.20 Užít Česko
21.30 NakedWarm-up
22.00 NAKED ATTRACTION

GERMANY
22.30 Óčko flirt

Proud klipů se vzkazy diváků
Óčka

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy
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Prevence, preven-
ce, prevence!
Nepodceňujte ji.

Rakovina prsu postihuje
v Česku skoro každou desá-
tou ženu. Patří k nejčastější-
mu nádorovému onemocně-
ní u žen. Přestože se o této ne-
moci mluví daleko více než
v minulosti, stále ji některé
ženy podceňují. Nechodí na
preventivní vyšetření a myslí
si, že jich se problém netýká.
To je však omyl. Pak se stává,
že se na to, žemá žena nádor,
přijde pozdě, pak je léčba slo-
žitá a zdlouhavá, nebo dokon-
ce nemožná. Čím dříve se po-
daří karcinom v prsu objevit,
tím se šance na úplné vyléče-
ní rapidně zvedá.
Především mladé ženy se

domnívají, že se jich rakovi-

na prsu, vzhledem k jejich
nízkému věku, netýká. Ale to
jemýtus. Imladší ročníkymo-
hou onemocnět.
„Mojí nejmladší pacientce

s rakovinou prsu bylo 23 let.
Z poslední statistické ročen-
ky 2018 bylo diagnostiková-
no sedm pacientek s karcino-
memprsu od 20 do 24 let a 40
pacientek od 25 do 29 let
v celé ČR,“ říká mamoložka
Renata Kalajová z Perfect Cli-
nic a dodává: „Je doporučová-
no chodit na preventivní vy-
šetření prsů od 30 let jednou
za dva roky. Já ale doporučuji
chodit na vyšetření jednou
ročně, protože u mladých
žen nádory většinou rychleji
rostou, jsou agresivnější
a hůře se léčí. U žen s pozitiv-
ní rodinnou anamnézou, to
znamená, že má rakovinu
prsu matka nebo sestra, by
žena měla chodit na vyšetře-
ní prsů jednou za rok už od

20 let. Dominantní vyšetřova-
cí metodou v tomto věku je
ultrazvukové vyšetření.“
Právě genetika hraje

u této nemoci poměrně zá-
sadní roli. Pokud jsou ženy
nositelkami genu BRCA1
a BRCA2, je riziko, že one-
mocní, ještě mnohem větší.
To se přesně zjistilo u hereč-
ky Angeliny Jolie, která si
proto nechala prsní žlázy
preventivně odstranit, aby
toto riziko minimalizovala.
„V takovém případě je to

skutečně jediné preventivní
řešení, jinak to zatím neumí-
me. Neříkám, že do budouc-
na to nebude možné, protože
genová terapie se dere do po-
předí, a už se v některých ob-
lastech objevují možnosti
ovlivnění genu. Ale v součas-
nosti jiná možnost není,“
říká docentka Jana Prausová,
přednostka Onkologické kli-
niky 2. LF UK a FN Motol.

To, že americká herečka
zveřejnila, že zákrok podstou-
pila, docentka Prausová oce-
nila. „Přiznala nejen to, že je

nositelkou tohoto genu, ale
našla odvahu to říct i ostat-
ním ženám. Šla tak příkla-
dem celé řadě z nich, aby se
nebály a udělaly to. V Motole
takové pacientky také
máme,“ doplňuje Jana Prau-
sová.
Další mýtus, který kolem

rakoviny prsu koluje, je to, že
pokud nikdo z rodiny nikdy
rakovinu prsu neměl, nedo-
stanu ji ani já. Tyto ženy pak
nechodí na kontroly ani si ne-
provádí samovyšetření prsu,
protože si myslí, že jsou
mimo ohrožení.
Avšak pozor. Je sice fakt, že

výskyt v rodině je jedním
z nejvýznamnějších riziko-
vých faktorů, to ale nezname-
ná, že rakovinou nemo-
hou onemocnět i ženy, u kte-
rých v rodině předtím neby-
la. Až 80 procent žen onemoc-
ní i bez předchozí rodinné
anamnézy. KAMILA HUDEČKOVÁ

Nepodceňte to. PROFIMEDIA

Nepodceňujte své rychlé srdce!
Jděte k lékaři včas!
www.rychlesrdce.cz

Až 500 000 lidí
v ČR trpí fibriací
síní, ale až 40 %
z nich není
diagnostikováno

Až 5× vyšší
riziko mrtvice

u pacientů
s fibrilací síní

Počet pacientů
s fibrilací síní
nad 55 let se
do roku 2060

zdvojnásobí

Fibrilace síní
je druhým
nejvážnějším
rizikovým faktorem
pro vznik mrtvice

Užíváte léky na ředění krve
a pociťujete nějaké potíže?
Máte pocit, že vám nějaký lék
chybí nebo naopak přebývá?

Pomůžeme Vám!
Obraťte se nawww.pruvodcepacienta.cz.

V naší lékové e-Poradně vám zdarma poradí
zkušení kliničtí farmaceuti.

Pište na
pomoc@pruvodcepacienta.cz

Volejte na

605 234 304

e-Poradna bezpečného užívání
léků je podpořena dotací
z Ministertsva zdravotnictví ČR.

Rakovina prsu umí
zaútočit i v mladém věku



Problém saun je vysoká tep-
lota, při níž dochází ke snad-
nějšímu rozšíření žil. Pod-
statou chronického žilního
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Sauna a metličky
nebo křečové žíly?
Může to jít dohromady
Sauna se těší oblibě
u mnoha lidí. Někomu
je příjemné pouze teplo,
někdo milujeme celý
proces střídání horka
a ledového bazénku. Sauna
je výborná na imunitu,
pomáhá s regenerací svalů,
odbourává stres a navozuje
příjemnou únavu. Jenže
pokud vás trápí metličky,
křečové žíly nebo otoky,
měli byste vědět, co je pro
vás v saunových a wellness
světech bezpečné a čemu
se raději vyhnout.

onemocnění je totiž nedosta-
tečná funkce žilních chlop-
ní, které ženou krev od no-
hou zpět do srdce. Pokud se
pohybují příliš pomalu, část
krve protéká zpět a hromadí
se v žilách dolních konče-
tin. Žilní stěny takový tlak
nezvládají, napnou se a žíly
poté na pokožce vyvstanou
nejprve jako drobné metlič-
ky, později jako nevzhledné
křečové žíly. Pokud přijde
člověk s chronickým žilním
onemocněním do místností,
kde je teplota i 90 °C, žilní
chlopně bojují s tím, že jsou
pomalejší, a kvůli horku jsou
navíc daleko od sebe.

Nepomáhá
ani extrémní chlad
Na druhou stranu nižší teplo-
ty žíly naopak stahují, a tak
by semohlo zdát, že skočením

do ochlazovacího bazénku se
všechno zase spraví. Vždyť
projevy žilního onemocnění
jsou nejméně výrazné právě
v zimníchměsících. Jenomže
zatímco mezi létem a zimou
je několik měsíců, mezi pře-
chodem ze sauny do ledové
vody je řádově pár vteřin.
Pro oslabené žilní stěny je to
teplotní šok, který jim vůbec
nedělá dobře.

Sauny s nižší teplotou mo-
hou být přijatelné
Jestli patříte mezi milovníky
saunování, vyberte si spíš
wellness centra, kde mů-
žete navštívit sauny s nižší
teplotou i vlhkostí vzduchu.
Na ochlazení vám poté bude
stačit vlažnější sprcha, nikdy
ne ledová, čímž se vyhnete
i extrémnímu teplotními
rozdílu. Jestli jsou sauny
i s mírnějšími podmínkami
zrovna pro vás vhodné, by
měl rozhodnout praktický
lékař. Záleží, jak pokročilé
je vaše žilní onemocnění
a také, jak často sauny na-
vštěvujete.

Otoky mají více příčin. Po-
raďte se s lékařem
Jedním z projevů žilního one-
mocnění, se kterým byste se

měli saunám s vysokými tep-
lotami obloukem vyhnout,
jsou otoky nohou. Jenomže ty
mohou také značit problém
s lymfatickým systémem. Stří-
dání extrémních teplotních
rozdílů pomáhá rozproudit
lymfu, zlepšuje cirkulaci krve.
V tomto případě je saunování
naopak velmi prospěšné. Bo-
hužel sami od sebe nedokáže-
te rozlišit, z jaké příčiny vám
otékají nohy. Proto je nejlepší
navštívit lékaře, který vám
stanoví diagnózu. Pokud půjde
o projev žilního onemocnění,
může vám doporučit a pře-
depsat venofarmaka - léky
na posílení žilních stěn. Rady,
jak efektivně řešit chronické
žilní onemocnění najdete také
nawebu www.zilniporadna.cz.

Doma raději sprchu
než vanu
Pokud vám lékař výrazně
nedoporučil navštěvovat ja-
koukoliv saunu, protože už
jste ve vyšším stadiu žilního
onemocnění, udělejte si well-
ness doma. Bohužel naložit se
na hodiny do horké vany je
pro vás nepřijatelné. Daleko
lepší bude krátká teplá spr-
cha, ve které se pěkně prohře-
jete. Dopřát si můžete třeba
domácí peeling.

Tip: Peelingovou sůl si připravíte
třeba smícháním soli, kokosového
oleje a banánu. Velmi voňavá je
i kombinace soli, mleté kávy a ole-
je. Pro vůni květin nebo ovoce vy-
užijte aromatické olejíčky

Aplikace BOLÍ VÁS NOHY

ke stažení zdarma

Aplikace HEMOROIDY

ke stažení zdarma

Rady odborníků

najdete nawebových stránkách

www.zilniporadna.cz



www.metro.cz ZDRAVÍ úterý 30. listopadu 2021 12

„Asi jsem nastydla
odspodu.“ Věta,
kterou jste asi už
slyšeli, protože
není nijak neob-
vyklá. V chladném
počasí se přede-
vším ženám stává,
že se častěji než
kdy dříve potýkají
se záněty močo-
vých cest.

Chladné dny a s nimi i riziko
prochladnutí skutečně zveda-
jí počty případů infekcímočo-
vých cest. Nejběžnější je
zánět močového měchýře,
který se pozná bolestivým pá-
lením a řezáním v intimních
partiích.
V zimě, při sportu se stačí

zpotit a prochladnout a pro-
blém je na světě. Proto dbejte
na to, abyste byli dobře oble-
čení a nepodceňujte počasí
hlavně na horách, kde se po-
větrnostní podmínky mohou

měnit téměř z minuty na
minutu.
Zánět močového měchýře

provází zanícení sliznice to-
hoto orgánu. Zdrojem infek-
ce bývají bakterie pocházejí-
cí z oblasti konce zažívacího
traktu. Trpí na něj převážně
ženy, a to kvůli anatomii je-
jich močových cest.
Trubice žen je ve srovnání

s tou mužskou výrazně kratší
a blíže konečníku, a do mě-
chýře žen se tedy bakterie do-
stávají snadněji.
Dalším faktorem, který při-

spívá k rozvoji zánětu močo-
vých cest, je porucha odtoku
moči. „Přestožemočovými in-
fekcemi trpí více ženy, tento
problém trápí především
muže, a to ve dvou kritických
obdobích. Prvním je raný dět-
ský věk, kdy můžou být od-
tok a následná infekce zapří-
činěny vrozenou vývojovou
vadou, převážně předkožky.
Druhou pánskou skupinou,
která trpí infekcemi z důvo-
dů špatného odtoku moči,
jsou prostatici,“ upozorňuje
lékař Filip Prusík z laborato-
ře SYNLAB.
U obou pohlaví mohou

proud moči narušovat také
močové kameny nebo napří-
klad nádor. K rozvoji močo-
vých kamenů vede celá řada
faktorů od špatného pitného
režimu po některémetabolic-
ké vady.
Pálení a řezání při močení

nejsou jedinými příznaky.
Objevuje se i opakované nuce-
ní na močení, bolest v pod-
břišku a někdy i viditelná pří-
tomnost krve v moči. Ženy,

které mají s infekcí močo-
vých cest zkušenost, již po-
znají, že infekce přichází. Po-
kud jsou zánětem postiženy
ledviny, přidávají se i takzva-
né celkové příznaky, jako je
horečka, třesavka nebo boles-
ti zad. Výrazně nepříjemný-
mi komplikacemi, ve které
může zánět močového mě-
chýře vyústit, je poškození
funkce či úplné selhání led-
vin. Včasná diagnostika, ze
které se odvíjí léčba, je proto
naprosto zásadní.
Jednou z příčin vzniku zá-

nětu může být i sex. Zánětu
se v minulosti dokonce pře-
zdívalo „líbánková cystitida“,
dříve totiž mívali partneři in-
tenzivní sex až v období po
svatebním obřadu.
„Při pohlavím styku dochá-

zí k opakovanému snižování
a zvyšování nitrobřišního tla-
ku a k překrvení sliznic,
a bakterie se tak mohou
z vnějšího prostředí ‚vmasíro-
vat‘ do močového měchýře.
K rozvoji infekce močových
cest navíc v současnosti para-
doxně přispívá i používání
hormonální antikoncepce za-
ložené na progesteronu. Ten-
to hormon jednoduše řečeno
relaxuje hladkou svalovinu
a ulehčuje zpětný tok infiko-
vané moči do močového mě-
chýře, močovodů či do led-
vin. Používání hormonální
antikoncepce navíc umožňu-
je mít sex častěji,“ doplňuje
Filip Prusík. Jako prevence
rozvoje nemoci se doporuču-
je zajít si co nejdříve po styku
do sprchy, nebo alespoň „na
malou“. KAMILA HUDEČKOVÁ

Jedním z hlavních důvodů
vzniku močové infekce je
zanedbávání hygieny.

● Mezi příčiny vzniku nemoci
u žen však paradoxně patří
i přehnaná hygiena intimních
partií. Ta může způsobit
podráždění sliznice
měchýře a odstranění filtrů
na povrchu močových cest,
které tělo před bakteriemi
chrání.

● Nedostatečný pitný režim zna-
mená nižší produkci moči. Ne-
žádoucí bakterie se pak nevy-

plavují tak často, jak by bylo
třeba, a množí se.

● Se záněty močového měchýře
se často potýkají ženy v obdo-
bí menopauzy, kdy dochází
k poklesu hormonu estroge-
nu, čímž dochází ke změně
vaginální flóry.

● Projevem cukrovky je zvýšená
hladina cukru v krvi a obvykle
i v moči. Zvýšený výskyt cukru
v moči společně s dalšími
aspekty, jako je obezita, může
mít za následek větší citlivost
močové soustavy.

Zánět močového měchýře dokáže velmi potrápit. PROFIMEDIA

Lék k vnitřnímu užití. Účinnými složkami jsou výtažky z nati zeměžluče, kořene libečku a list
Použití tohoto tradičního rostlinného léčivého přípravku je založeno výlučně na zkušenost

tů rozmarýnu. Před použitím si pečlivě přečtěte příbalový leták.
ti z dlouhodobého použití. Žádejte ve své lékárně.

Canephron®
silou 3 extraktů může ulevit již
od prvních příznaků

K léčbě zánětů močových cest

Pálení při močení? Časté nucení? Bolest při močení?

Schwabe
Czech
From Nature. For Health.

Schwabe Czech s.r.o.
150 00 Praha 5, Pod Klikovkou 1917/4, tel.: +420241740447, e-mail: info@schwabe.cz www.canephron.cz

Když to při močení pálí

Co může za vznik zánětu močových cest

Pozor!

K přenosu bakterií do citli-
vých oblastí dochází také při
utírání po vyprazdňování.

● Jediný správný směr pro
zabránění jejich rozšíření je
zepředu dozadu.



Přípravek Tinea Forte je už dostupný v České republice!

Mykóza nejčastěji postihuje kůži, chodidla, nehty a intimní místa, a 1 člověk s příznaky onemocnění
může nakazit dokonce i celou rodinu! Podle odhadu se mykóza alespoň jednou za život vyskytne u
většiny Čechů, a pouze u každého pátého pacienta bude úplně vyléčená! Houby, které zůstanou na
kůži, v budoucnu mohou zaútočit s dvojnásobnou silou...

Mykóza – noční
můra 21. století
Mykózy způsobují mikroskopic-
ké houby a dermatofyty. Ty mají
rády teplé a vlhké prostředí, a
proto se rozmnožují na bazé-
nech, ve veřejných toaletách,
sprchách, podlahách, ručnících
nebo hřebenech a utočí, jakmile
se na horizontu objeví člověk...

Podle statistik je ohroženo
82,5% populace. Toto onemoc-
nění nejčastěji postihuje děti,
osoby starší 50 let a trpící takový-
mi nemocemi, jako je cukrovka,
ateroskleróza, obezita, nadměrné
pocení, poruchy krevního oběhu
a problémy hormonálního a imu-
nitního systému.

Názor odborníka: „Je
třeba jednat okamžitě“
„Až 8/10 lidí přiznává, že ignoruje
příznaky mykózy.

Je to nepřijatelná chyba!“ - říká
odborník. „Výsledkem nedoléče-
né mykózy jsou pořád se opaku-
jící infekce. Často se také šíří do
sousedních tkání a v nejhorším
případě mohou napadat i vnitřní
orgány, jako jsou plíce, ledviny
nebo mozek. Proto je nutné oka-
mžitě redukovat jak příznaky, tak
příčiny nemoci.

V závislosti na typu hub se
předepisuje mastné masti, oleje
a antibiotika. Je těžké určit, co
dané osobě pomůže. Kromě toho
poskytují úlevu pouze během je-
jich používání. Ve většině případů
houby v těle zůstávají. Nemocný
má k dispozici 6-7 přípravků, ale
není zaručeno, že mu pomohou.

Inovativní objev
BOJUJE proti mykóze
Superinovativní vzorec Tinea For-
te byl vytvořen týmem ceněných
odborníků z Michiganu. Nová me-
toda může porazit mykózu, bez
ohledu na to, kde se vyskytuje.
Výsledky jsou překvapivé.

„Je to skutečná revoluce v
boji proti mykóze“ - říká odbor-
ník. Tento bezplatný přípravek je
vyroben pouze z přírodních slo-
žek, díky čemuž během několika
dnů redukuje dermatofyty“.

První výsledky
mohou být viditelné
po 48 hodinách
Senzační vzorec funguje velmi
rychle. Do infikovaných tkání pro-
nikají přírodní látky s baktericid-
ními a fungicidními vlastnostmi.
Mohou rychle inhibovat repro-
dukci dermatofytů a snižovat zá-
nět. Svědění, pálení a zarudnutí

bude zmírněno. 98/100 testova-
ných osob potvrdilo, že bílý po-
vlak a otoky byly redukovany.

Odborník: „Extrakty obsažené
v přípravku mohou postupně re-
dukovat buňky dermatofytů. Díky
tomu se nemoc nebude znovu
vyvíjet. Doporučuji všem trpícím

mykózou už pouze tento přípra-
vek – u žádného se infekce neo-
pakovala“.

Nedovolte, aby se
houby krmily na
Vašem těle!
Moderní metodu Tinea Forte již
využilo 145 tisíc Čechů, a během
4 dnů přípravek překonal pro-
dejní rekordy v USA a získává si
oblibu po celém světě. Produkt
je poslední dobou dostupný také
v Česku a lze jej objednat pou-
ze telefonicky. Díky speciálnímu
100% financování výrobcem, do
3.12.2021 prvních 150 lidí jej zís-
ká za 0 Kč!

ZAČÍNÁ TO NEVINNĚ, ALE MŮŽE SKONČIT
VELICE ZÁVAŽNÝMI PROBLÉMY

NEPODCEŇUJTE PŘÍZNAKY

MYKÓZY!

KŮŽE: svědění a pálení,
vlhká a načechraná
pokožka, praskliny
a nepříjemný pach
NEHTY: změna barvy,
rýhy a brázdy, nehet se
odděluje od nehtového
lůžka, zrohovatělá
kůže pod nehtovou
ploténkou
CHODIDLA: šupinatá kůže,
puchýře mezi prsty, svědění
a zarudnutí nohou a jejich
nadměrné pocení
ÚSTNÍ DUTINA: bílý povlak
na jazyku a patře, ulcerace
a eroze, bolest a pocit pálení
sliznice
INTIMNÍ MÍSTA: bolest,
svědění a pálení, zarudnutí,
bílý povlak na genitáliích,
nepohodlí při pohlavním
styku

Zkontrolujte, zda se tyto
příznaky projevují u Vás

Mykózu nohou jsem chytil
v bazénu. Odborníci lomili nade
mnou rukama – nic nedokázalo
tohle svinstvo odstranit, mykóza
se stále vracela. S touto novou

metodou Tinea Forte to bylo jiné.
Výsledky byly rychlé!

Po 1 dni bolest, zánět nehtů
a pálení nohou se zmírnily a po

týdnu i ostatní příznaky!
Uplynuly 3 měsíce a po mykóze

není ani stopy!
Bedřich K. (63 let), Plzeň

PŘED Po

PŘED Po
Mykózu přinesl syn a nakazil

rodinu. U mě a u dcery postihla
nehty. Tento přípravek mi

doporučila maminka – za 24 h
jsme pocítili úlevu! Bohužel, dříve

během pohlavního styku jsem
nakazila manžela, který dostal
infekci penisu. V jeho případě

jsme také využili tuto bezplatnou
metodu. Předtím jsem nevěděla,
že funguje proti všem druhům
mykózy! Tinea Forte pomohla
manželovi - příznaky se velmi

rychle zmírnily!
Marie S. (38 let), Kladno

• snižuje záněty
• redukuje houbové změny
• urychluje regeneraci tkání
• zmírňuje pruritus, pálení
a svědění

• regeneruje nehtovou
ploténku a obnovuje její
správnou barvu

• redukuje nadměrnou citlivost
• snižuje riziko návratu mykózy

Extrakty v přípravku
Tinea Forte fungují rychle,

bezpečně a účinně!

KY
VYZKOUŠEJTE PRODUKT ZAVYZKOUŠEJTE PRODUKT ZA 0 K0 Kčč!!

Díky inovativnímu vzorci se za 7 dní zbavíte kvasinek!
Vyzkoušejte ji zcela zdarma!

296 849 750296 849 750

Zavolejte a objednejte si
BEZPLATNÉ BALENÍ

Po – Pá 8–20 hod., So – Ne 9–18 hod.
(cena za 1 min. hovoru podle sazby operátora)

!!

inzerce
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Zápasy ve Špindle-
rově Mlýně přijdou
o sponzora.

Hokejové zápasy pod širýmne-
bem se ani letos ve Špindlero-
vě Mlýně neuskuteční. Akce
byla odložena kvůli nepřízni-
vé koronavirové situaci a vlád-
ním opatřením, oznámili dnes
organizátoři D+D Real Winter
Hockey Games.

Na dojezdu sjezdovky ve Sva-
tém Petru se příští týden měla
odehrát dvě extraligová utká-
ní, Kladno se mělo utkat s Par-
dubicemi a Sparta s Hradcem
Králové. Vedle toho se v krko-
nošském středisku měl usku-
tečnit zápas první ligy Vrchla-
bí–Vsetín a duely parahokejis-
tů Česka a Slovenska, čes-
ko-slovenských legend a žen-
ské reprezentace s výběrem
univerzitní ligy. Program, kte-
rý měl začít 7. prosince, bude

přeložen do další sezony.
„Moc nás mrzí, že musíme ce-
lou akci již podruhé odkládat
na nový termín. V místě koná-
ní je vše připraveno, ledová
plocha a tribunyměly tento tý-
den přivítat první hokejisty.
Musíme ale respektovat sou-
časnou epidemiologickou situ-
aci v České republice, a proto
jsme se rozhodli hokejové hry
znovu přesunout na rok
2022,“ uvedla Andrea Bársony
z pořádající agentury Eniva.

„Všem hokejovým fanouš-
kům, kteří si zakoupili lístky,
se tímto moc omlouváme. Za-
koupené vstupenky samozřej-
mě zůstávají v platnosti na
nový termín, který brzy zveřej-
níme,“ doplnila Bársony. Sou-
těžní zápasy se odehrají na sta-
dionech domácích týmů.

Majitel DD Group Petr Dě-
dek, jehož firmy měly akci
sponzorovat, na Twitteru uve-
dl, že s podporou končí. „Jsem
zklamaný z přístupu organizá-
torů Winter Hockey Games.

D+D Real už nechce pokračo-
vat ve spolupráci a nebude na-
dále titulárním partnerem
akce,“ uvedl majitel extraligo-
vých Pardubic.

Představitelé agentury Eni-
va se jeho rozhodnutí dozvědě-
li z médií. „Náš primární zá-
jem byl uspořádat akci pro lidi
a zároveň tak, aby nebyl poško-

zený Jaromír (Jágr) a nevrhlo
to na něj špatné světlo. Možná
se s tím někdo neztotožnil,“
řekl Tomáš Vosátka. Na pořá-
dání akce se totiž podílí
i hvězdný útočník a majitel
kladenských Rytířů Jaromír
Jágr. Podle Vosátky se akce
příští rok uskuteční i bez pod-
pory Dědkových firem. „Neby-

la pro nás zásadní,“ uvedl zá-
stupce agentury Eniva.

Opakuje se tak situace z loň-
ska, kdymusela být akce přelo-
žena ze stejného důvodu. Ten-
tokrát už ale mají organizátoři
ve Špindlerově Mlýně téměř
celý areál s kapacitou 7500 di-
váků připravený. Podle vlád-
ních opatření z minulého týd-
ne by však na jednotlivé zápa-
sy akce mohlo přijít maximál-
ně tisíc fanoušků.

„Je to pro nás smutná udá-
lost a složité rozhodování. Jed-
ná se však v prvé řadě o záži-
tek pro diváky, jehož realizace
bez plných tribun postrádá
smysl. Věříme, že přeložení
termínu na příští rok je vzhle-
dem k aktuální situaci v Če-
chách správným rozhodnutím
a fanoušci nás v něm podpo-
ří,“ uvedl Jágr s tím, že pro po-
řadatele je důležité, aby si akci
přímo na místě fanoušci maxi-
málně užili. „Bez omezení a re-
strikcí,“ řekl legendární útoč-
ník. ČTK a iDNES.cz

Mladík porazil svůj vzor
Devatenáctiletý švédský talent Truls Möregard se probo-
joval do finále mistrovství světa ve stolním tenisu v Hous-
tonu. V semifinále zdolal 77. hráč světového žebříčku
svůj idol, Němce Tima Bolla, po velkém boji 4:3 na sety,
přestože úvodní dvě sady prohrál. O titul se Möregard
utká se světovou jedničkou Fan Čen-tungem, který v čín-
ském souboji porazil Liang Ťing-kchuna jasně 4:1. ČTK

Citát

Lidé se mají naočkovat
a právo scházet se je
jedna ze základních
osobních svobod.
PETR DĚDEK
MAJITEL SPOLEČNOSTI D+D REAL

Schickův lob
gólem roku?
Útočník Patrik Schick je
s dalekonosným gólem
z úvodního zápasu české
reprezentace na mistrov-
ství Evropy proti Skotsku
v nominaci na cenu Feren-
ce Puskáse za nejhezčí
branku roku 2021. Spolu
s ním se o ocenění FIFA
uchází dalších deset fotba-
listů. Schick v červnu
v Glasgow využil vyběhnu-
tí brankáře Davida Mar-
shalla a trefou ze 49,7 me-
tru zajistil gól z největší
vzdálenosti v historii ME.

Maradona má
sochu v Neapoli
Rok po smrti Diega Mara-
dony odhalil jeho bývalý
klub Neapol argentinské
fotbalové legendě na
svém stadionu sochu. Po-
cta světovému šampiono-
vi z roku 1986 se konala
během utkání italské ligy
s Laziem, které neapolský
tým porazil 4:0. Domácí
hráči nastoupili ve speciál-
ních dresech s podobiz-
nou Maradony, který v le-
tech 1987 a 1990 dotáhl
Neapol k jediným dvěma
titulům v italské lize.

Neymar do konce
roku mimo hru
Fotbalisté Paris St. Ger-
main do konce roku přišli
o útočníka Neymara. De-
větadvacetiletý hvězdný
Brazilec utrpěl v 84. minu-
tě nedělního utkání fran-
couzské ligy na hřišti
St. Étienne poranění
vazů v levém kotníku
a lídrovi tabulky bude
chybět šest až osm týdnů.
Pařížský klub o tom in-
formoval na svém webu
s tím, že Neymara v příš-
tích dnech čekají ještě dal-
ší vyšetření. ČTK

Trenér českých házenkářek
Jan Bašný nominoval na nad-
cházející mistrovství světa ve
Španělsku 18 hráček včetně
tří brankářek. Z týmu oproti
uplynulému turnaji v Chebu
vypadla levá křídelnice Kristý-
na Königová, naopak v kádru
zůstala spojka Magda Kašpár-
ková, která se na přípravný
kemp dostala až dodatečně.
„Kristýna Königová byla no-
minovaná jako třetí levé kříd-
lo. Zatím na šampionát nepo-
jede, ale může se to během
šampionátu změnit. Jedeme
tam minimálně na šest utká-

ní. Nominace je zatím osm-
náctičlenná, ale hráčky se
mohou během mistrovství
doplňovat z těch, které byly
v širší nominaci 35 hráček,“
řekl Bašný.
Národnímu týmu bude na

mistrovství scházet řada
opor. Z nejrůznějších důvodů
nebudou startovat zkušené
Iveta Korešová, Hana Kvášo-
vá či brankářka Lucie Satrapo-
vá, která je po zranění. Petra
Maňáková přišla o šampionát
kvůli tomu, že na něm mo-
hou startovat pouze očkova-
né hráčky. Kvůli zranění vy-

padla Jana Šustková a nahra-
dila ji Kašpárková, která
bude jednou z českých novi-
cek na velké akci.
Do turnaje Češky vstoupí

ve čtvrtek utkáním s Němec-
kem, dalšími soupeři v zá-
kladní skupině budou Maďar-
sko a Slovensko. Na mistrov-
ství světa bude poprvé v histo-
rii startovat 32 týmů. Do další
fáze turnaje postoupí ze sku-
piny vždy tři nejlepší celky.
Poté se týmy utkají ve
čtyřech šestičlenných skupi-
nách a následovat budou vy-
řazovací boje. ČTK

PROFIMEDIA

Citát

Máme za sebou více
než rok příprav této
skvělé akce, kterou
musíme znovu odložit.
JAROMÍR JÁGR
HOKEJISTA A SPOLUPOŘADATEL AKCE

Krátce

Hokej pod širým nebem opět
odložen. Proběhne v roce 2022

Házenkářky. Nominace


